
 ZÁPIS č. 7/1999 (86)  
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 6. dubna 1999 

 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 
 
Přítomni:  viz presenční listina (celkem 23 senátorů) 

Omluveni:  Doc. Friedl/FCH, Zubalíková/FaME 

Hosté:   rektor Vavřín, prorektoři Dub, Sáha, kvestor Černý, Ing. Zmek 
 
PROGRAM: 
1. Kontrola zápisu z minulého zasedání 
2. Diskuse a hlasování o přijetí návrhu rozdělení neinvestiční dotace MŠMT na součásti 

VUT pro rok 1999 
3. Definitivní schválení Studijního a zkušebního řádu VUT a Disciplinárního řádu VUT 

(projednání připomínek MŠMT ČR) 
4. Diskuse a hlasování o přijetí Pracovního řádu VUT 
5. Diskuse a hlasování o přijetí Předpisu pro hospodaření a účtování VUT 
6. Další diskuse o návrhu Volebního a jednacího řádu AS VUT 
7. Různé 
 
Jednání AS VUT bylo zahájeno po malé přestávce po ukončení diskuse se zástupci FaVU.   
 
Ad 1) Kontrola zápisu z minulého zasedání AS VUT 
Ing. Kozák požádal o doplnění zápisu o svoji připomínku k předloženému rozpočtu, která se 
týkala převedení prostředků na odpisy fakultám. Odpisy by si měly fakulty hradit v plné výši 
samy (je myšlen majetek, který fakulty mají v zápůjčce od VUT). 
 
Ad 2) Diskuse a hlasování o přijetí návrhu rozdělení neinvestiční  dotace MŠMT  
         na součásti VUT pro rok 1999 
Komentář k předloženému materiálu přednesl kvestor Černý, vyjádřil se ke změnám, prove-
deným ve srovnání s předchozí verzí návrhu. Aby byl rozpočet vyrovnaný, předpokládá se 
souhlas AS VUT s dokrytím odpisů ve výši 10 mil. Kč. 
Předseda EK Prof. Němeček konstatoval, že materiál „Rozpočet 1999, neinvestiční prostřed-
ky, rozdělení státní dotace, verze 31. 3. 1999“, který byl senátorům rozeslán elektronickou 
poštou ve středu dne 31. 3. 1999, reaguje na požadavky vznesené na minulém zasedání AS 
VUT. Sdělil senátorům, že obdržel připomínky k rozpočtu od Ing. Kozáka.  
Dále všichni členové AS VUT obdrželi E-mailem dopis děkana FCH Lapčíka, ve kterém je 
písemně  zdůvodněna děkanova žádost o navýšení rozpočtu FCH, prezentovaná na minulém 
zasedání AS VUT. Prof. Němeček doporučil AS VUT zvážit navýšení rozpočtu FCH, o výši 
částky bude dále jednáno. Předal slovo Ing. Kozákovi, který prezentoval svoje připomínky. 
Ing. Kozák promítl na fólii zpracovanou analýzu - metodiku a princip rozdělení odpisů po 
fakultách, která vycházela z předloženého rozpočtu. Navrhl rozdělení prostředků podle pře-
dem stanoveného klíče fakultám a následně z těchto prostředků úhradu odpisů. 
Rektor Vavřín sdělil senátorům, že investiční prostředky rozdělené po fakultách nejsou vý-
hodné, neboť jsou z nich hrazeny oprávněné nároky fakult na rekonstrukce a opravy (akce 
schválené Stavební komisí VUT).  
Prof. Němeček souhlasil s názorem rektora Vavřína. Investiční plán zpracovaný pro celou 
školu je daleko efektivnější, než rozmělnění investičních prostředků po fakultách. Fakulty, 
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které potřebují investiční prostředky na rekonstrukci svých budov, by musely i několik let 
šetřit, než by mohly budovy (často v havarijním stavu) opravit. Prof. Němeček doporučil roz-
počet schválit ve formě v jaké byl předložen na dnešní zasedání s tím, že platí schválený ná-
vrh z minulého zasedání AS VUT, aby při získání dalších finančních prostředků byla prove-
dena úprava rozpočtu, kterou projedná AS VUT. 
V diskusi senátoři konstatovali, že při tvorbě rozpočtu AS VUT souhlasil s jeho zpracováním 
dle algoritmu tak, jak byl zpracován v loňském roce. Změna navrhovaná Ing. Kozákem by si 
vyžádala další přepracování rozpočtu a tím zdržení jeho schválení. Prof. Němeček proto dopo-
ručil řešit otázku užití odpisů při tvorbě investičního plánu pro rok 1999.  
AS VUT dále diskutoval o schválení rektorem navrhované dotace pro FaVU ve výši 716 tis. 
Kč. Prof. Němeček navrhl, aby tato částka byla pro FaVU schválena, avšak zatím bylo poza-
staveno její čerpání ze strany  FaVU, vzhledem k mediální kampani, ve které tato dotace byla 
prezentována jako korupční. 
Rozdělení zůstatku rozpočtu ve výši 2 888 tis. navrhl rozdělit takto: Pro zlínské fakulty jako 
kompenzaci nevyužití služeb, které hradí ze svého rozpočtu a přitom je nevyužívají (doprava, 
STZ, správy budov), zbytek účelově použít na vybavení areálových knihoven. 
Prof. Hlavenka upozornil na to, že v rozpočtu nejsou akceptovány připomínky z minulého 
zasedání k řešení oddělení autodopravy, CDV, Správy tělovýchovných zařízení a správám 
budov.  
Prof. Němeček zdůraznil, že EK AS VUT nenavrhovala zrušení autodopravy, ale zřízení sa-
mostatného hospodářského střediska. Jestliže by fakulty nebo ostatní součásti VUT využívaly 
jeho služeb, hradily by všechny náklady s těmito službami spojené. Autodoprava by potom 
nemusela mít přiděleny finanční prostředky navíc, které jsou vyčleněny z celkového rozpočtu 
a podílí se na nich i ty fakulty, které služeb autodopravy nevyužívají. Stejně tak bylo myšleno 
zprůhlednění hospodaření i např. provozního oddělení – správy budov. 

Rektor Vavřín navrhl rozdělení zbývající rezervy finančních prostředků ve výši 2 288 tis. Kč, 
uvedených v tabulce F, následovně: 
Fakultě chemické      788 tis. Kč 
Fakultě architektury      750 tis. Kč 
Zlínským fakultám FT + FaME   750 tis. Kč  
Vyslovil politování, že ve srovnání s fakultami je nárůst rozpočtu na rektorátě pouze 3 %. 

Doc. Novotný vznesl dotaz kdy a za jakých podmínek bude moci FaVU  dotaci ve výši 716 
tis. Kč čerpat. Mgr. Božek sdělil, že 716 tis. Kč pro FaVU není možné chápat jako podmínku 
pro omezování činnosti fakulty, ale jako kompenzaci úpravy vnitřního poměru rozdělení státní 
dotace na výuku a výzkum. Nedoporučil proto omezovat FaVU při jejich využití  
Rektor Vavřín vyslovil obavy z dalšího směřování FaVU, VUT nebude mít žádné mecha-
nismy, jak zachránit obory, které navazují na vysokou školu technického směru.  
Mgr. Božek navrhl kompromis, tato částka by měla být účelově přidělena na dotaci těch obo-
rů, které bude chtít VUT preferovat, spojujících FaVU s ostatními fakultami. 
Dále senátoři diskutovali o areálových knihovnách a o způsobu jejich financování. Dle jejich 
názoru by tuto dotaci měly dostat i jiné fakulty, neboť  také vložily do těchto knihoven svoje 
prostředky. 
Doc. Zbořil připomněl, že při schvalování rozpočtu na rok 1998 byl přednesen návrh na 
schválení dotace až přímo na jednání, senát tyto dotace okamžitě schválil a potom vyslovil 
politování nad tím, že neměl možnost jejich rozdělení více zvážit.  
Senátoři proto navrhli schválit pouze finanční částky přidělené fakultám a zbývající část návr-
hu včetně rozdělení dotace schválit až na příštím zasedání AS VUT. 



 3 

Kvestor Černý upozornil na to, že zákon č. 111/98 Sb. změnil postavení fakult a školy, to se 
dotklo celé řady pracovníků ekonomického a právního oddělení, protože ti jsou nyní partneři 
finančního úřadu a dalších institucí. Je velký nepoměr mezi počtem ekonomických pracovníků 
na fakultách a na rektorátě. Vzhledem k nárůstu práce by těmto pracovníkům měly být zvýše-
ny mzdy. Je třeba, aby rektorát, který je součástí VUT, měl rozpočet schválen jako ostatní 
součásti VUT, i z toho důvodu, že od 1. dubna vstupuje v platnost nový vnitřní mzdový před-
pis.  
Rektor požádal senátory, aby se vyjádřili k předloženému rozpočtu s výjimkou nerozdělené 
dotace, uvedené v tabulce F. 
Senátoři se však po diskusi nakonec rozhodli hlasovat o tabulce F, včetně rektorem navrže-
ném rozdělení zbytku rezervy (dotace) pro níže uvedené fakulty. 
 
Hlasování o předloženém návrhu Rozpočtu 1999 – rozdělení státní dotace: 
Kdo souhlasí s tím, aby byl schválen předložený návrh „Rozpočtu 1999, neinvestiční pro-
středky, rozdělení státní dotace, verze 31. 3. 1999“, včetně tabulek uvedených v předloženém 
návrhu, které definují částky v tabulce F s podmínkou, že jakékoliv změny proti tomuto roz-
hodnutí podléhají rozpočtovým opatřením? 
Pro - 18 hlasů 
Zdržel se hlasování - 3 hlasy 
Proti - 2 hlasy 
Návrh byl schválen. 

UAS 1 
AS VUT schválil návrh „Rozpočtu 1999, neinvestiční prostředky, rozdělení státní dotace, 
verze 31. 3. 1999“ včetně všech tabulek, které definují částky v tabulce F s podmínkou, že 
jakékoliv změny proti tomuto rozhodnutí podléhají rozpočtovým opatřením. 
 
Hlasování o návrhu rektora Vavřína na rozdělení rezervy rozpočtu ve výši 2 288 tis. Kč: 
Návrh na  rozdělení: 
Fakulta chemická   788 tis. Kč 
Fakulta architektury   750 tis. Kč 
Zlínské fakulty FT + FaME  750 tis. Kč 
Ing. Zmrzlý vznesl dotaz, kdo souhlasí s výše uvedeným návrhem rektora Vavřína? 
Pro - 15 hlasů 
Zdržel se hlasování – 3 hlasy 
Proti - 4 hlasy 
Rozdělní dotací bylo schváleno (1 senátor dočasně mimo zasedací místnost). 

UAS 2 
Akademický senát VUT schválil výše uvedený návrh rektora na rozdělení finanční rezervy 
rozpočtu v celkové částce 2 288 tis. Kč.  
 
Na závěr senátoři hlasovali o návrhu korekce algoritmu pro FaVU s tím, že rektorem navrho-
vaná částka 716 tis. Kč je účelovou dotací, která bude specifikována až po schválení dlouho-
dobého strategického záměru FaVU a bude dána těm oborům, které jsou pro VUT perspektiv-
ní.  
 
Hlasování o přidělení účelové dotace pro FaVU ve výši 716 tis. Kč: 
Kdo souhlasí s návrhem rektora Vavřína přidělit FaVU účelovou dotaci ve výši 716 tis. Kč, 
která bude specifikována až po schválení dlouhodobého strategického záměru FaVU? 
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Pro - 21 hlasů 
Zdržel se hlasování - 2 hlasy 
Proti - 0 hlasů 
Návrh byl schválen. 

UAS 3 
Akademický senát VUT schválil navrženou účelovou dotaci pro FaVU ve výši 716 tis. Kč, 
jejíž specifikace bude provedena až po schválení dlouhodobého strategického záměru FaVU. 
 
 
Ad 3) Definitivní schválení Studijního a zkušebního řádu   
          a Disciplinárního řádu VUT (projednání připomínek MŠMT ČR) 
Oba řády byly rozeslány E-mailem dne 30. 3. 1999 všem senátorům spolu s prorektorem Du-
bem zpracovaným průvodním materiálem, obsahujícím přehled všech změn, navržených mi-
nisterstvem. Prorektor Dub přednesl krátké zdůvodnění k nejdůležitějším návrhům změn. 
  
Studijní a zkušební řád VUT 
Člen legislativní komise Doc. Zbořil přednesl další zpřesňující úpravy Studijního 
a zkušebního řádu VUT, které byly většinou formálního rázu. Důležitější návrhy úprav se tý-
kaly níže uvedených článků: 
• Článek 21, odst. 1 a Čl. 37, odst. 1: formulace „dosavadního studia“ se nahrazuje formulací 

„předchozího studia“. 
• Čl. 29, písm. k): formulace „příslušné fakulty“ se nahrazuje formulací „kmenové fakulty“. 
• Čl. 42, odst. 5: formulace „Je-li disertační práce soubor uveřejněných prací, ...“ se nahrazu-

je formulací „Jsou-li v souboru uveřejněných prací podle odst. 1, písm. b) práce, ...“. 
• Čl. 54, písm. b): formulace „Čl. 18, odst. 6“ se nahrazuje formulací „Čl. 18, odst. 5“. 
Na závěr Mgr. Božek navrhl, aby Studijní a zkušební řád VUT vstoupil v účinnost od 1. září 
1999, návrh byl akceptován.  
 
Hlasování o navržených změnách Studijního a zkušebního řádu 
Kdo souhlasí se schválením výše uvedených úprav Studijního a zkušebního řád VUT? 
Pro - 22 hlasů 
Zdržel se hlasování - 1 hlas 
Proti - 0 hlasů 
Návrh byl schválen. 

UAS 4 
Akademický senát schválil Studijní a zkušební řád VUT včetně výše projednaných změn 
a úprav. V tomto znění bude po zaregistrování na MŠMT v jednom vyhotovení předán všem 
členům AS VUT.  
 
Disciplinární řád VUT 
K Disciplinárnímu řádu neměl nikdo ze senátorů další připomínky a bylo přistoupeno 
k hlasování o jeho schválení. 
Ing. Zmrzlý vznesl dotaz, kdo souhlasí s takto upraveným vnitřním předpisem? 
Hlasování: 
Pro - 23 hlasů 
Zdržel se hlasování - 0 hlasů 
Proti - 0 hlasů 
Návrh byl schválen. 
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UAS 5 
AS VUT schválil Disciplinární řád VUT včetně úprav navržených MŠMT ČR. Po zaregistro-
vání na MŠMT bude jeho platné znění v jednom výtisku předáno všem členům AS VUT. 
 
Ad 4) Diskuse a hlasování o přijetí Pracovního řádu VUT 
Dne 31. 3. 1999 byla senátorům rozeslána E-mailem poslední verze návrhu Pracovního řádu 
VUT, upravená dle požadavků LK (v revizním režimu). 
Mgr. Božek informoval o průběhu jednání LK o tomto vnitřním předpisu, které se uskutečnilo 
dne 30. března 1999. V průběhu jednání byly doporučeny členy LK změny, které byly ze stra-
ny předkladatele většinou akceptovány. Na LK byla nejdéle diskutována otázka sjednávání 
pracovního poměru, kterou řeší Čl. 2, odst. (4) Pracovního řádu VUT. Původní text byl pře-
pracován na tuto formulaci: „Pracovní poměr se sjednává zpravidla na dobu určitou“. LK do-
poručila na jednání tento odstavec zcela vypustit. Kvestor však vysvětlil, že to je definitivní 
návrh rektora Vavřína.  
Ing. Zmrzlý vznesl dotaz na předsedu Koordinační rady VOS Ing. Zmeka, jak je otázka uzaví-
rání pracovních poměrů řešena v kolektivní smlouvě. Ing. Zmek přečetl formulaci, která zní: 
„Pracovní poměry lze uzavírat na dobu neurčitou nebo na dobu určitou při dodržení podmínek 
stanovených v § 30, odst. 2 a 3 Zákoníku práce“. Rektor proto souhlasil s tím, že tento odsta-
vec bude z návrhu Pracovního řádu VUT zcela vypuštěn. 

Doc. Zbořil sdělil, že nedoporučuje o materiálu na dnešním zasedání dále jednat, protože 
v jeho druhé polovině nejsou dopracovány všechny připomínky, vznesené členy LK 
a akceptované předkladateli. Navrhl proto, aby se uskutečnilo další jednání LK s kvestorem, 
na kterém bude materiál znovu projednán. Senátoři se dohodli, že tohoto jednání se zúčastní 
Mgr. Božek, Doc. Zbořil a Ing. Zmrzlý, za předkladatele rektor Vavřín, kvestor Černý a JUDr. 
Šauer. Termín jednání bude upřesněn sekretariátem rektora.  

Na závěr AS VUT konstatoval, že kvalita zpracování Pracovního řádu VUT i Vnitřního 
mzdového předpisu VUT byla podstatně nižší, než kvalita, s jakou byl zpracován Statut VUT. 
 
Vzhledem k pokročilému času nemohl AS VUT projednat  body č. 5) a 6) programu dnešního 
zasedání a proto byly přesunuty na jeho příští zasedání. 
 
Ad 7) Různé 
Senátoři požádali rektora Vavřína o seznámení se členy Správní rady VUT. Rektor předal 
přítomným seznam členů Správní rady VUT a informoval, že její první zasedání se uskuteční 
dne 12. dubna 1999. 
 
Příští zasedání AS VUT se bude konat v úterý dne 20. dubna 1999 v 8:00 hodin v zasedací 
místnosti rektora VUT v Brně, Kounicova 67a. 
 

 
 
 

Ing. Simeon Zmrzlý, CSc. 
                                                                                                                       předseda 

 
Zapsala: Jarmila Cardová 
 


